

Daripada Isharat al-I'jaz

Firman Allah swt:

يَا أَيُّهَا النَّاسُ اعْبُدُوا رَبَّكُمُ الَّذِي خَلَقَكُمْ وَالَّذِينَ مِنْ قَبْلِكُمْ لَعَلَّكُمْ تَتَّقُونَ (21)
الَّذِي جَعَلَ لَكُمُ الْأَرْضَ فِرَاشًا وَالسَّمَاءَ بِنَاءً وَأَنْزَلَ مِنَ السَّمَاءِ مَاءً فَأَخْرَجَ بِهِ
مِنَ النَّمْرَاتِ رِزْقًا لَكُمْ فَلَا تَجْعَلُوا لِلَّهِ أُندَادًا وَأَنْتُمْ تَعْلَمُونَ (22)

Maksudnya: Wahai sekalian manusia! Beribadatlah kepada Tuhan kamu yang telah menciptakan kamu dan orang-orang yang terdahulu daripada kamu, supaya kamu (menjadi orang-orang yang) bertaqwa. Dia lah yang menjadikan bumi ini untuk kamu sebagai hamparan, dan langit (serta segala isinya) sebagai bangunan (yang dibina dengan kukuhnya); dan diturunkanNya air hujan dari langit, lalu dikeluarkanNya dengan air itu berjenis-jenis buah-buahan yang menjadi rezeki bagi kamu; maka janganlah kamu mengadakan bagi Allah, sebarang sekutu, padahal kamu semua mengetahui (bahawa Allah ialah Tuhan Yang Maha Esa).

Mukadimah

Ketahuilah bahawa ibadatlah yang dapat meneguhkan akidah dan menjadikannya sebagai situasi yang boleh berlaku secara semulajadi dan dengan sendirinya. Ini adalah kerana perkara-perkara yang berbentuk perasaan dan akal jika tidak disuburkan dan dididik oleh ibadat yang merupakan pematuhan kepada segala titah perintah Allah dan menjauhi segala laranganNya, maka kesan dan pengaruhnya akan menjadi kecil. Situasi yang dialami oleh Islam¹ pada hari ini menjadi buktinya.

Ketahuilah juga bahawa ibadat adalah sebab bagi kebahagiaan di dunia dan akhirat.. Ia juga menyebabkan kehidupan dunia dan akhirat menjadi tersusun.. Ia juga menjadi sebab kepada kesempurnaan sama ada yang berbentuk peribadi dan kemasyarakatan.. Ia juga adalah hubungan mulia yang tinggi di antara seseorang hamba dengan penciptanya.

Ibadat itu menjadi sebab kebahagiaan dunia yang merupakan ladang akhirat melalui beberapa bentuk:

Antaranya: Manusia diciptakan dalam keadaan istimewa dan berbeza dengan keseluruhan makhluk yang lain kerana memiliki perasaan halus yang menakjubkan. Perasaan tersebut itu menghasilkan kecenderungan untuk melakukan pemilihan, kecenderungan ke arah sesuatu yang paling baik dan kecenderungan kepada perhiasan. Ia juga menyebabkan kecenderungan semulajadi untuk hidup dalam kehidupan sempurna yang selayaknya bagi kemanusiaan.. Kemudian dengan kecenderungan-kecenderungan tersebut dan ketika mahu memenuhi keperluan-keperluannya seperti keperluan kepada makanan, pakaian dan tempat tinggalnya, manusia perlu mendapatkannya dengan melakukan pekerjaan-pekerjaan yang banyak dengan baik dan teratur, yang tidak mampu dia melakukan kesemuanya secara sendirian. Oleh itu, dia perlu bercampur dengan anggota masyarakat yang lain agar

¹Dunia Islam.

mereka dapat saling bertolong bantu di antara satu sama lain dan dapat saling bertukar-tukar hasil pekerjaan masing-masing. Allah Tuhan Yang Maha Mencipta dan Bijaksana itu tidak membataskan kuasa syahwat, kuasa kemarahan dan kuasa akal manusia dengan batasan semulajadi, kerana mahu menjamin kemajuan mereka berdasarkan sudut ikhtiar yang ada pada mereka. Ini tidak sebagaimana berlaku kepada haiwan-haiwan lain yang dibataskan kemampuan mereka. Akibat daripada keadaan tersebut, berlakulah pelampauan dan perlewatan daripada batasan yang sepatutnya.. Kemudian daripada keadaan pelampauan dan perlewatan kuasa manusia akibat daripada ketiadaan pembatasan, lahirlah keperluan masyarakat manusia kepada keadilan ketika mereka saling bertukar hasil pekerjaan masing-masing.. Kemudian oleh kerana akal seseorang manusia itu tidak mampu untuk menanggapi keadilan secara sendirian, maka manusia secara kolektif memerlukan kepada akal yang menyeluruh bagi menanggapi keadilan dan dimanfaati oleh akal orang awam. Akal menyeluruh itu sebenarnya ialah undang-undang yang sempurna iaitu syariat.. Kemudian bagi menjamin bahawa syariat itu dapat memberikan kesannya dan terus dilaksanakan, maka diperlukan seseorang yang menggubal dan menyampaikannya serta menjadi tempat rujukan. Orang itu tidak lain dan tidak bukan ialah nabi Muhammad s.a.w.. Kemudian bagi mengekalkan keperintahan baginda sama ada secara zahir atau batin, pada akal dan fizikal, maka baginda memerlukan kepada keistimewaan dan ketinggian sama ada dalam bentuk fizikal atau maknawi, sama ada dalam bentuk perjalanan dan gambaran hidup baginda, dan sama ada dari sudut penciptaan fizikal dan akhlak baginda. Baginda juga memerlukan kepada bukti yang menunjukkan kekuatan hubungan antara baginda dengan Raja segala raja, tuan punya alam ini. Dalilnya ialah segala mukjizat yang baginda miliki.. Kemudian bagi meneguhkan ketaatan kepada segala perintah dan bagi menjamin penjauhan segala larangan, memerlukan kepada keadaan berterusan dalam menggambarkan kebesaran tuhan yang maha mencipta dan empunya kerajaan di dalam hati dan pemikiran, yang hanya boleh berlaku dengan penjelmaan akidah.. Kemudian bagi mengekalkan gambaran dan meneguhkan akidah, memerlukan kepada pemberi ingatan yang berulang-ulang dan kerja yang selalu dilakukan. Pemberi ingatan yang berulang-ulang itu tidak lain dan tidak bukan ialah ibadat.

Antaranya juga: Bahawa ibadat bertujuan menghalakan pemikiran kepada Tuhan Yang Maha Mencipta Lagi Maha Bijaksana. Ia juga adalah asas kepada pematuhan. Pematuhan pula bertujuan untuk sampai kepada keadaan tersusun dan keterikatan yang paling sempurna serta pematuhan peraturan bagi merealisasikan rahsia hikmat kebijaksanaan. Hikmat kebijaksanaan itu pula disaksikan oleh kehalusan dan ketelitian penciptaan segala makhluk dan alam maya.

Antaranya juga: Bahawa manusia sama seperti pohon yang digantung pada puncaknya segala jenis wayar alat perhubungan. Pada kepalanya, tersangkut semua jenis kepala sistem segala makhluk yang memanjangkan segala undang-undang fitrah kepadanya. Segala sistem Ilahi yang berlaku kepada seluruh makhluk berpusat dan terjelma padanya. Oleh itu, manusia mestilah menyempurnakannya, mengikatnya, mempunyai hubungan dengannya, dan berpegang teguh dengan ikatan-ikatannya agar ia dapat berjalan secara umum selaras dengan perjalanan makhluk-makhluk lain, supaya ia tidak tergelincir, tidak dihalau dan tidak dicampakkan keluar daripada tengah-tengah roda yang sedang bergerak. Tidak lain dan tidak bukan, ia adalah ibadat yang merupakan pematuhan kepada segala perintah dan penjauhan segala larangan.

Antaranya juga: Bahawa dengan pematuhan segala perintah dan penjauhan segala larangan, seseorang manusia akan mempunyai banyak hubungan dengan pelbagai bahagian dan peringkat masyarakat. Dengan itu, seseorang manusia akan menjadi seperti sebuah kumpulan; kerana banyak arahan dan perintah terutamanya yang mempunyai sentuhan dengan syiar dan kepentingan umum adalah seperti tali yang diikat dengannya segala permasalahan dan sistem yang menentukan setiap hak. Jika tidak kerana tali tersebut, nescaya segala syiar dan kepentingan umum itu akan terkoyak dan bertaburan.

Antaranya juga: Bahawa melalui Islam dan ibadat, setiap orang Islam mempunyai ikatan yang kuat dan mantap dengan seluruh ummat Islam yang lain. Ia menjadi sebab kepada persaudaraan teguh dan kasih sayang sejati yang berlandaskan akidah iman dan Islam. Manakala sebab yang melahirkan kesan akidah tersebut dan menjadikannya sebagai tabiat semulajadi ialah ibadat.

Manakala dari sudut kesempurnaan jiwa pula, maka ketahuilah bahawa manusia meskipun mempunyai bentuk fizikal yang kecil dan lemah serta ia sebenarnya tidak lebih daripada haiwan-haiwan yang lain, namun ia mempunyai ruh yang mahal dan mempunyai kesediaan-kesediaan yang sempurna. Ia menyimpan kecenderungan-kecenderungan yang tidak terbatas dan mempunyai cita-cita yang tidak berpenghujung. Ia juga memiliki pemikiran-pemikiran yang tidak terhad dan menyimpan pelbagai kekuatan yang tidak terhingga. Di samping itu, fitrahnya juga adalah amat menakjubkan seolah-olah ia adalah indeks kepada semua makhluk dan alam maya ini. Maka ibadat adalah sebab kepada keluasan ruhnya dan ketinggian nilainya.. Juga ia adalah sebab kepada pembongkaran kesediaan dan pertumbuhannya bagi menyesuaikan dengan kebahagiaan yang abadi.. Ibadat juga menjadi cara atau wasilah untuk menyuci dan membersihkan kecenderungannya.. Ia juga adalah cara atau wasilah bagi merealisasikan cita-citanya dan menjadikannya membuahkan buah-buahan yang segar.. Begitu juga, ia adalah perantara bagi mengatur dan mengikat pemikirannya.. Juga ia adalah sebab bagi membatasi dan mengekang kekuatannya.. Juga ia adalah penggilap kepada karat tabiat yang kedapatan pada anggota fizikal dan maknawinya, yang sepatutnya setiap satunya menjadi lorong kepada alam khusus jika ia adalah bersih.. Juga ia adalah alat yang menyampaikan manusia kepada kemuliaan yang selayak buatnya dan kesempurnaan yang ditakdirkan baginya. Ini adalah kerana ibadat itu dilakukan dengan perasaan, akal dan hati.. Begitu juga ia adalah hubungan yang halus lagi tinggi dan sempena yang mulia lagi berharga di antara seseorang hamba dengan tuhan yang disembah. Hubungan tersebut merupakan martabat kesempurnaan manusia yang paling tinggi.

Kemudian untuk mendapatkan ikhlas dalam ibadat ialah dengan anda melakukannya kerana ia diperintahkan kepada anda. Jika setiap perintah itu mengandungi hikmat, maka hikmat itu adalah sebab untuk anda mematuhi. Namun keikhlasan menuntut agar sebab itulah menjadi perintah yang mesti dilaksanakan. Kerana jika kerana hikmat itulah anda melakukan ibadat, maka ibadat tersebut adalah terbatal. Tetapi jika sebab itu hanya menguatkan perintah, maka ia adalah dibolehkan.

Penutup

Dengan Nama Allah Yang Maha Pengasih Lagi Maha Mengasihani

Firman Allah s.w.t. (Ali 'Imran: 185):

وَمَا الْحَيَاةُ الدُّنْيَا إِلَّا مَتَاعُ الْعُرُورِ

Maksudnya: "Dan (ingatlah bahawa) kehidupan di dunia ini (meliputi segala kemewahannya dan pangkat kebesarannya) tidak lain hanyalah kesenangan bagi orang-orang yang terpedaya."

(Ini adalah pengajaran dan tamparan kuat terhadap kepala kelalaian)

Wahai jiwaku! Wahai jiwaku yang terperosok ke lembah kelalaian!

Wahai jiwaku yang melihat dunia ini manis dan lazat lalu menuntutnya dan melupakan akhirat.. Adakah engkau tahu, engkau menyerupai apa? Sesungguhnya engkau menyerupai burung unta.. Burung unta yang ternampak pemburu. Oleh kerana ia tidak dapat melarikan diri daripada pemburu itu, lalu ia membenamkan kepalanya ke dalam pasir dengan membiarkan badannya yang besar itu di luar kerana ia menyangka bahawa si pemburu itu tidak nampak, walhal si pemburu tetap dapat melihatnya. Tetapi ia sahaja yang tidak dapat melihat kerana telah menutup kelopak matanya di dalam pasir tersebut yang menyebabkan ia tidak lagi dapat melihat!

Wahai jiwaku!

Perhati dan renungkanlah perumpaan ini. Bagaimana pembatasan keseluruhan penglihatan hanya kepada dunia akan menukarkan kelazatan yang manis kepada kesakitan yang pahit!

Bayangkanlah bahawa terdapat di perkampungan ini (Parla) dua orang lelaki. Sembilan puluh sembilan peratus rakan dan teman salah seorang daripada keduanya telah pergi ke Istanbul. Kesemua mereka hidup di sana dalam keadaan kehidupan yang baik dan indah. Hanya masih tinggal seorang sahaja di kampung tersebut yang dia juga sedang bersiap-siap untuk menuruti mereka yang telah pergi. Oleh kerana itu, lelaki yang masih tinggal ini merasa amat rindu kepada Istanbul bahkan senantiasa berfikir-fikir tentangnya dan menanti-nanti waktu yang dia akan bersama rakan-rakannya semula. Jika dia diajak pergi ke Istanbul pada bila-bila masa sahaja, nescaya dia akan pergi dalam keadaan tersenyum gembira..

Manakala lelaki yang seorang lagi, maka sembilan puluh sembilan peratus rakan dan temannya juga telah pergi. Dia menyangka sebahagian daripada rakan dan temannya telah meninggal dunia. Ada di antara rakan dan temannya mendiami tempat yang terpencil. Lalu mereka semua telah meninggal dunia dan berpecah-pecah sebagaimana sangkaannya. Lelaki miskin ini yang mempunyai penyakit kronik berusaha mencari teman dan hiburan meskipun daripada seorang pelancong, sebagai ganti daripada rakan dan temannya. Dia mahu menggantikan kesakitan yang disebabkan oleh perpisahannya.

Wahai jiwaku!

Sesungguhnya semua orang yang engkau kasihi, termasuklah Nabi Muhammad s.a.w., mereka sekarang sedang berada di hujung sana perkuburan. Tidak tinggal di sini kecuali hanya seorang dua sahaja lagi yang mereka juga sedang bersiap sedia untuk berpindah pergi ke sana.

Janganlah engkau memalingkan muka engkau kerana mahu melarikan diri daripada kematian dan kerana takutkan kematian. Tetapi hendaklah engkau merenung ke dalam kubur dan lihatlah kepada liangnya dengan penuh kemuliaan dan dengarkanlah apa yang dimintanya. Tersenyumlah kepada wajah kematian dengan penuh kelakian dan pandanglah kepada apa yang dikehendaknya. Awaslah engkau daripada kelalaian lalu engkau menjadi seperti lelaki yang kedua dalam perumpamaan di atas.

Wahai jiwaku!

Sama sekali janganlah engkau berkata bahawa zaman telah bertukar, manusia sudah tenggelam di dalam dunia, terfitnah dengan kehidupannya dan mabuk dengan permasalahan kehidupan sahaja.. Kerana kematian tetap tidak berubah, perpisahan juga tidak akan berkekalan maka ia juga tidak berubah. Kelemahan dan keberhajatan manusia juga tidak berubah bahkan makin bertambah. Perjalanan hidup manusia juga tidak akan terputus, bahkan tetap meneruskan perjalanannya. Demikian juga engkau tidak boleh berkata: "Aku sama seperti manusia yang lain." Ini adalah kerana sesiapa sahaja yang menemani engkau sudah pasti akhirnya ia juga akan pergi ke perkuburan juga.. tidak ke tempat lain.

Jika engkau pergi mencari hiburan sebagaimana dikatakan orang agar orang lain menyertai engkau supaya turut sama menerima musibah, maka ini juga adalah sesuatu yang tidak mempunyai hakikat kebenaran pada alam kubur di sebelah sana dunia!

Janganlah engkau menyangka bahawa jiwa engkau terlepas bebas daripada sebarang ikatan, kerana jika engkau melihat kepada dunia sementara ini dengan pandangan yang penuh bijaksana dan pemerhatian, maka engkau akan dapati bahawa tiada suatu benda pun di dalamnya yang tidak mempunyai peraturan atau matlamat. Maka bagaimanakah mungkin jika engkau tinggal sendirian tanpa peraturan dan matlamat? Hinggakan segala kejadian bencana alam seperti gempa bumi bukanlah permainan yang berada di tangan 'kebetulan'.

Contohnya: Engkau menyaksikan permukaan bumi ini dihiasi dengan pelbagai jenis perhiasan yang berlapis-lapis, yang terdiri daripada pelbagai jenis tumbuh-tumbuhan dan haiwan yang cukup tersusun dan amat indah serta permai. Engkau juga melihat bahawa semua tempat dihiasi bermula daripada hujung kepala hingga ke hujung kaki, amat indah sekali. Engkau juga menyaksikan bumi ini berputar di sekitar satu pusat putaran persis seperti putaran yang dilakukan oleh penganut tariqat Maulawiyah² yang berputar di sekitar satu pusat putaran dalam keadaan penuh kasih sayang (*hubb*) dan rindu (*shawq*), serta dalam keadaan amat teratur dan tersusun kerana memenuhi matlamat tertentu.

²Ini adalah satu perumpaan halus dengan seorang murid dari tariqah Mawlawiyah yang berputar di sekitar dirinya dan halaqat zikir dengan penuh kemanisan kerana khusyuk dan zikir. Al-Mawlawiyah ialah sebuah tariqat tasauf yang banyak tersebar di Turki. (Penterjemah: Ihsan Qasim al-Salihi)

Dalam masa yang sama, engkau juga melihat bagaimana peristiwa gempa bumi³ yang berlaku seperti guncangan bahagian tepi bumi yang melahirkan perasaan tidak puas hatinya terhadap bebanan maknawi yang lahir daripada kerja buat ummat manusia, terutamanya ahli iman di kalangan mereka. Bagaimana mungkin peristiwa yang menyebabkan kehilangan ribuan nyawa itu berlaku tanpa sengaja dan tanpa matlamat, sebagaimana disebarkan oleh seorang mulhid yang menyangka bahawa ia hanyalah berlaku secara kebetulan. Sebenarnya dia telah melakukan satu kesilapan yang keji dan kezaliman yang nyata! Ini adalah kerana dia telah menjadikan segala harta dan jiwa yang hilang itu hilang dengan sia-sia dan menjadikan mereka berada dalam keadaan kekecewaan yang amat sangat. Sedangkan kejadian seumpama itu sebenarnya menjadikan harta-harta orang yang beriman tersimpan di dalam khazanah simpanan dan menukarnya dengan perintah Tuhan Yang Maha Bijaksana Lagi Maha Mengasihani kepada sedekah buat mereka. Ia juga menjadi penghapus dosa yang lahir daripada sikap tidak mensyukuri nikmat yang diperoleh.

Nanti juga akan datang suatu hari di mana bumi yang indah ini bertukar menjadi hodoh kerana hiasannya telah dicemari oleh kesyirikan amalan yang dilakukan oleh manusia dan dikotori oleh kekufuran mereka. Pada ketika itu bumi ini akan membersihkan permukaannya dengan suatu gegaran dengan perintah Tuhannya Yang Maha Mencipta. Bumi akan membersihkan permukaannya dengan mengosongkannya daripada dihuni oleh ahli syirik lalu memasukkan mereka ke dalam neraka jahannam dengan perintah tuhannya, dan menyeru ahli kesyukuran: "Dipersilakan masuk ke dalam syurga."

³Tulisan ini dibuat sempena kejadian gempa bumi yang berlaku di Izmir. (Penulis: Badi'uzzaman Sa'id al-Nursi)